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A to všechno vyrobili naši dědové a babičky

Předposlední říjnovou sobotu po několikadenní přípravě slovili hasiči rybník ve Staněticích, aby tak
zúročili několikaletý chov ryb. I přesto, že počasí tak náročné činnosti jako je výlov zrovna nepřálo,
nikdo neztratil dobrou náladu ani v bahně a studené vodě. Všichni, kteří se výlovu 
zúčastnili, se mohli těšit na teplou odměnu. Z ledové vody zkřehlá těla zahřál vynikající kapr na roštu.

Odpočinout od vánočního shonu si můžete po
celý prosinec přijít do muzea ve Kdyni.
Infocentrum tam pro vás připravilo přehlídku
betlémů, sbírku formiček na cukroví a ukázky
adventní výzdoby.

Denně, po celý listopad byla v synagoze
otevřena výstava výrobků, které vytvořili
obyvatelé Domova důchodců ve Kdyni. 

Prohlédnout jste si mohli obrázky různých
výtvarných technik i drobné předměty z papí-
ru, textilu nebo keramické hmoty. Návště-
vníci tu hledali inspiraci, jak použít ubrous-
kovou techniku na polštářky, plátěné pytlíčky
nebo oblázky. Moc hezké jsou jednoduché
ručně šité textilní hračky a každý by si chtěl
odnést obrázek tanečnice… 

K prolistování byla i letošní čísla časopisu,
který vydává domov důchodců s informacemi
ze života obyvatel domova, návody, jak pečo-
vat o své zdraví, citáty, příběhy ze života,
poezií i obrázky obyvatel. Jsme rádi, že 
k nám přichází i školní třídy a věřte, děti umí
ocenit, kolik práce je v jednotlivých výrob-
cích.               Marta Freiová, AgAkcent s.r o.

Betlémy, věnce
a cukroví
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Tak jako v minulých letech v závěru roku
bude zastupitelstvo schvalovat rozpočet na
příští rok. Je už tradicí, že stavíme rozpočet
vyrovnaný, to znamená, že výdaje odpovídají
příjmům a město se zbytečně nezadlužuje na
úkor budoucích let. 

Ve srovnání s jinými městy podobné veli-
kosti jdeme do nového roku bez jakýchkoliv
splátek úvěrů, a to je obrovskou výhodou.
Neznamená to však, že budeme investovat do
všech možných akcí, které jsou sice potřebné,
dokonce některé jsou i stavebně připravené,
ale je zapotřebí, tak jako v minulosti, nastavit
určité priority pořadí a těmi se řídit. Takto jsme
postupovali v předchozích letech a s odstupem
se dá tvrdit, že se nám to vyplatilo. Pokusím se
to doložit argumenty.

1. Výstavba nových bytů - v roce 1991 po
oddělení některých obcí jsme měli při sčítání
obyvatel 4 131 trvale bydlících občanů. 
K dnešnímu dni máme 5 169 obyvatel. 

2. Zlepšení životního prostředí 
- likvidace lokálních kotelen na tuhá paliva,

centrální zásobování teplem při splnění emis-
ních limitů - nejnižší cena za dodávku tepla 
v Plzeňském kraji. 

- plynofikace většiny zástavby ve Kdyni, kom-
pletní plynofikace Hluboké a Prapořišť.

- nová ČOV Hluboká a Kdyně-jih včetně
rekonstrukce nevyhovujících kanalizací a no-
vých přivaděčů.

- zajištění dodávky pitné vody - obnovení
vlastních zdrojů, posílení zdrojů ve Smržo-
vicích, Hluboké, Starci a Prapořištích. Při
porovnání s ostatními máme přes všechny
zmíněné investice jedny z nejnižších cen
stočného a vodného.

- likvidace odpadu - zrušení nepovolených
skládek v jednotlivých obcích, zatěsněná

Sestavujeme rozpočet na rok 2008

Když hluboké ticho všechno objímalo 
a noc ve svém běhu k polovině došla
tvé všemocné slovo, Bože
sestoupilo z královského trůnu z nebe

Malý Ješiel vpadl s pláčem do pokoje svého
dědečka, slavného rabína Barucha. Chlapci
stékaly po tvářích velké slzy a naříkal:
„Opustil mě kamarád. Zachoval se ke mně
velmi ošklivě a nespravedlivě.“ - „Nemohl bys
mi to vysvětlit podrobněji?“ ptá se rabín.
„Ano,“ odpověděl chlapec. „Hráli jsme si na
schovávanou a já jsem se schoval tak dobře, že
mě kamarád nemohl najít. A potom mě prostě
přestal hledat a šel pryč. Že to od něj není
pěkné?  Nejhezčí úkryt ztratil svůj půvab, pro-
tože ten druhý hru přerušil. Teď ale rabín
pohladil chlapce po tváři, zatímco jemu samé-
mu vstoupily slzy do očí, a řekl : „Ano, to od
něj bylo velmi nepěkné. A vidíš, s Bohem je to
právě tak. On se schoval, a my ho nehledáme.
Jen si pomysli: Bůh se ukrývá a my lidé ho ani
nehledáme.“ Milostivé prožití svátků přeje

P. M. Kratochvíl

Vánoční zamyšlení

Říká se, že Vánoce jsou svátky dětské radosti. Dětem přirozeně dělají radost dárky. Někdy ale
podlehneme představě, že platí jakási přímá úměra: "čím více dárků, tím větší radost". Ale není
tomu tak!

Dárek není jen ona věc, která se dává a která má hodnotu vyjádřenou v penězích. Skutečným
dárkem je osobní poselství, které říká: "MÁM TĚ RÁD". A něco takového se přeci penězi říci
nedá…V dárku, pokud je myšlen opravdu upřímně, dáváme vlastně sami sebe. A to je velká, slav-
ná věc, kterou bychom měli o Vánocích zažít. 

Je před námi příležitost dát dětem dárek nad dárky. Totiž jistotu, že máme rádi nejen je, ale že
se máme navzájem rádi i my dospělí. O Vánocích se také "otevírají lidská srdce". Je tomu skuteč-
ně tak, co to ale znamená? Je to doba, kdy si dospělí vzájemně projevují více lásky, kdy ji více
dávají najevo a nestydí se za ni. Znamená to i příležitost odpouštět a usmířit se všude tam, kde
došlo k nedorozumění a hořkostem. 

Vím, že není prospěšné, když nad naším hněvem "zapadá slunce". To platí sice obecně a každo-
denně, ale o Vánocích to má svůj zvláštní význam.

Ani při všech těch vánočních starostech a radostech, při světle vánočních svíček a vůni cukroví 
bychom neměli na něco zapomínat: o Vánocích slaví křesťané po celém světě narození Ježíše
Krista. Tehdy před dvěma tisíci léty vstoupilo do lidských dějin něco zcela zvláštního, vzácného,
jedinečného - jako výzva celému lidstvu. I naše letošní Vánoce by měly být něčím zvláštním, 
vzácným, byť se v našem životě opakují už kdoví pokolikáté...

Lucie Straková,  Turistické informační centrum Kdyně

Vánoce - pokolikáté už….

skládka a její provozování v Libkově, sepa-
race sběru využitelného odpadu, zdarma ode-
bírání nebezpečného odpadu.
3. Stav komunikací a veřejného prostran-

ství - uložení inženýrských sítí nám průběžně
umožňuje investovat do konečných úprav
komunikací, a to včetně přilehlých menších
částí - Prapořiště, Pranty, Hluboká, Starec,
Smržovice, Modlín, Vítovky, Podzámčí,
Branišov.

4. Kdyně se stává, stejně jako v minulos-
ti, výletním místem - informační centrum,
synagoga, muzeum, turistické cíle, pěší a cyk-
listické trasy, zlepšení služeb a ubytovacích
možností.

V letech 2007-2013 je možnost čerpat
prostředky z EU a tomu věnujeme mimo-
řádnou pozornost při přípravě projektů.
Dle vyhlášených programů budeme podá-
vat žádosti a v případech, kdy budeme
úspěšní, zařadíme tyto akce do rozpočtu. 

Znamená to, že je nutno tvořit v rozpočtu
dostatečné rezervy pro případnou realizaci.
Vycházíme z toho, že se jedná o nákladné
akce, které bychom bez dotací nebo úvěro-
vání nemohli uskutečnit. 

V prvním kole výzvy operačního programu
životního prostředí jsme již podali projekt na
výměnu oken, dveří a zateplení budov
Masarykovy ZŠ v Komenského ulici. 

Připravujeme náhradu dvou objektů cháno-
sů jednou budovou, která bude při zachování
potřebných učeben odpovídat ekonomickému
provozu.

Město je vlastníkem centrální kotelny v
Nádražní ulici. Připravujeme projekt na zvýše-
ní kapacity, která je v současné době v zimním

období bez rezerv. Přestavíme jeden ze čtyř
stávajících kotlů na vyšší výkon pro spalování
obnovitelných zdrojů energie. Konkrétně dře-
věných štěpků z místních zdrojů. Tím snížíme
spotřebu uhlí a zároveň udržíme přijatelné
ceny pro odběratele.

Proběhlo územní řízení na revitalizaci 
sídliště Markova ulice.

V oblasti zlepšení služeb a volnočasových
aktivit připravujeme stavbu plaveckého bazé-
nu v místech bývalé ČOV Kdyně sever. 

Síť cyklotras chceme vylepšit podél komuni-
kace l. třídy o cyklostezku Brnířov - Hluboká,
Hluboká - Dobříkov, Dobříkov - Smržovice 
a Starý dvůr - Kdyně. Při propojení již stávají-
cích hotových úseků tak vznikne uzavřený
okruh o délce cca 25 km. 

Rozpočet pro rok 2008 by měl zahrnovat 

- dokončení stavby tělocvičny Masarykovy
základní školy

- provedení inženýrských sítí v nové zástav-
bě rodinných domů v ulici Pod Korábem

- opravu hrází koupaliště v Hluboké
- dlažbu  prostranství vstupu před kostelem

sv. Mikuláše ve Kdyni 
- veřejné osvětlení v Prapořišti (v částech

výměny vedení nízkého napětí) a doplnění 
v některých částech obce - Starec, Smržo-
vice, Podzámčí

- zpevnění a oprava  místní komunikace ve
Starci

- úprava veřejného prostranství a kanalizace
na koupališti ve Smržovicích

- nové střešní krytiny čp. 137, 652, 653
Jan Löffelmann, starosta města Kdyně



Kalendář přednášek - synagoga
2008

8. 1. Umění - V. Sika
22. 1. Papírový pedig - M. Mužíková

5. 2. Čeští svatí, patroni, světci 
a jejich atributy 
- PhDr. M. Čermáková     

19. 2. Korálky - N. Vítovcová

4. 3. Umění - V. Sika
18. 3. Madeirová vejce - M. Mužíková

1. 4. Staré Domažlice, architektura -
J. Nejdl

15. 4. Enkaustika - M. Mužíková
29. 4. Enkaustika - M. Mužíková

13. 4. Hrady - Z. Procházka
27. 4. Malovaná vitráž - M. Mužíková

10. 6. Umění - V. Sika
24. 6. Mramorování - N. Vítovcová

2. 9. Umění - V. Sika
16. 9. Ukázka tifany - M. Mužíková

14. 10. Historie Kdyně - J. Haas
29. 10. Arteterapie - P. Kopta

11. 11. Umění - V. Sika
25. 11. Smaltovaný šperk - M. Mužíková
9. 12. Kostely - Z. Procházka  

Od slavnostního otevření Muzea příhraničí,
4. 5. 2007, přišlo 1 890 návštěvníků, z toho,
podle zlevněných vstupenek, 837 dětí, mláde-
že a ZTP a 958 dospělých.

Muzeum Příhraničí navštívilo během letní
sezony celkem 1 890 návštěvníků. Toto číslo
není zcela přesné, protože základní školy 
a školky na Kdyňsku měly vstupné zdarma.
Také při slavnostním otevírání se sešel značný
počet hostů, kteří měli vstup volný. V rámci
muzea lze odhadnout počet neplatících na cca
400 osob za tuto letní sezonu. Skutečná
návštěvnost by tedy přeskočila číslo 2 000 lidí
za sezonu. Lidé se naučili získávat informace 
v prostorách muzea v Turistickém informač-
ním centru 

Návštěvnost Muzea příhraničí a Turistického informačního centra ve Kdyni

Měsíc Plné vstupné (20, --Kč) Poloviční vstupné 
(10,--Kč) 

Celkem 

Květen 134 387 521 
Červen 161 250 411 
Červenec 288 104 392 

Srpen 327 93 420 
Září  121 25 146 

celkem 1031 859 1890 

Ve dnech 19. - 20. listopadu se ve Kdyni uskutečnila okresní výstava holubů. Myšlenkou uspo-
řádat tuto akci právě zde se spolu s Vaškem Kutilem zabýváme již delší dobu. Rozhodnutí padlo
v létě, kdy se kvůli ptačí chřipce neuskutečnila ani tradiční výstava holubů, králíků a drůbeže v
Domažlicích. 

Vše však záviselo na vstřícnosti kdyňských zahrádkářů zapůjčit nám svoje prostory. Ti se zacho-
vali jako správní přátelé a já bych jim chtěl hned v úvodu, zvláště pak panu Karlu Ihovi, poděko-
vat. Naši snahu bez mrknutí oka zaštítila jak místní tak i okresní organizace chovatelů, vždyť
KDYNĚ, kde se snad holubařilo odjakživa, si uspořádat tuto výstavu zasloužila. Do přípravy se
zapojila celá řada chovatelů včetně tří mladých členů naší organizace a to Jakub Nejdl, Ondřej
Janda a Jan Kutil, ten se stal také jedním z vítězů. Termín pátek za sobotu byl vybrán úmyslně, to
aby nás mohla navštívil školní mládež. Děti ze škol či školek díky učitelkám Václavovičové,
Svobodové, družinářce paní Vernerové a dalších přišly skutečně v hojném počtu, paní Svobodová
zde měla dokonce dvě třídy na kreslení a byla radost pozorovat, jak šikovné má žáky. 

Jeden z chlapců, když viděl různost barev našich holoubků se mi přiznal, že si až doposud mys-
lel, že mají jen šedivou barvu. 

Vystaveno zde bylo 189 holubů od sedmnácti chovatelů z Domažlicka. Byla předána celá řada
cen a pohárů, u nichž většina zůstala právě na Kdyňsku, kde se, jak jsem již řekl, holubářům daří.
A nebyli to holoubci ledajací, vždyť právě zde vybraní zvítězili v dalším ročníku soutěže chova-
telů Plzeňského a Karlovarského kraje a vzorně tak Domažlicko reprezentovali. Takže přátelé,
díky za návštěvu, mějte se fajn, no a třeba zase někdy příště.   „Chovu zdar“  Jarda Polák

Ohlédnutí za výstavou holubůChystáme pro vás

To, že turisté si náš region oblíbili, dokres-
lují statistiky TIC Kdyně, které poskytuje
návštěvníkům informační servis nejen o Kdy-
ni, ale v případě zájmu i o celém Plzeňském
kraji. Díky muzeu je návštěvnost „íčka“ vyšší
než v předcházejících měsících. V květnu 
a v červnu jezdí hlavně školní výlety, pak při-
bývá individuálních návštěvníků, na týdenní
pobyty, rodiny s dětmi na jednodenní výlety o
víkendech. Ve srovnání s loňským rokem nás
vyhledává více lidí, zájem je o průvodcovské
služby bývalou židovskou synagogou, kde plá-
nujeme otevření nové expozice. Náš region
zajímá také zahraniční turisty, nejvíce je
Němců a Holanďanů ubytovaných na Chatové
osadě či autokempu Hájovna v blízkém okolí.

Co turisty nejvíce zajímá?
Informace o památkách, hlavně zříceniny

Rýzmberk a Nový Herštejn, rozhledna Koráb,
církevní památky, poutní místa. Požadují také
praktické informace - kde je bankomat, restau-
race, ubytování,  kde mohou načerpat benzín,
chtějí vyhledat autobusové nebo vlakové
spoje, telefonní čísla, rezervovat ubytování na
Chatové osadě Hájovna. Zájem je o turistické,
cyklistické mapy či plány měst a různé propa-
gační předměty, zejména turistické známky.
Protože ve Kdyni není žádná opravna obuvi,
supluje IC také tuto službu. Ne že bychom
obuv opravovali, ale jsme schopni vám zajistit
kvalitní opravu. Služeb „íčka“ využívají míst-
ní i přespolní. 

TIC aktualizuje webové stránky
www.kdynsko.cz a přidává pár informací,
které vám mohou pomoci při hledání kontaktů,
ubytování a dalších potřebných informací.
Stále je ale co zdokonalovat, tak neváhejte psát
rady a připomínky.  

Lucie Straková TIC Kdyně

Nejlepší holubáře ocenil starosta Jan Löffelmann (vlevo).    

Poradenská společnost přijme pracovníka 
s VŠ pedagog., ekonom. nebo práv. zaměření.

Požadujeme samostatnost, kreativitu.
Nabízíme tvůrčí práci v regionu s možností

seberealizace a profesního růstu.
Informace na tel. 602 168 171
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Na podzimní odpoledne 4. listopadu připra-
vil OU ve Všerubech pro své starší spoluobča-
ny příjemné posezení v sále kulturního domu.
Paní starostka všechny přivítala a poděkovala
za vše, co pro obec vykonali. Poté předvedli
svá vystoupení žáci MŠ a ZŠ Všeruby a po
zbytek odpoledne hrála Domažlická trojka,
jejímž členem je místní rodák, p. Oldřich
Táborský. Pro všechny bylo připraveno malé
občerstvení a většina si prohlédla vystavená
alba a kroniky, ve kterých se někteří našli ještě
ve školních lavicích. Po 17 letech tak byla
obnovena další tradice, která by společně s
vítáním občánků měla probíhat každoročně.
Na sedmdesát důchodců, z nichž někteří se
viděli po mnoha letech, odcházelo spokojeně
a ujišťovali se, že příští rok přijdou zas.
Doufáme, že přijedou i z okolních obcí, pro
které opět zajistíme autobus.                      (rr)

Milá podzimní setkání v podzimním věku

Dne  22. září 2007  jsme slavnostně vyhlásili výsledky soutěže na úpravu rodinných domů 
a jejich přilehlého okolí. Akce se uskutečnila v kulturním domě v Černíkově. 

Jako nejlepší byli vyhodnoceni: V Černíkově byli vlastníci domu zastoupeni ing. Velíškem,
pan Jiří Novák, a manželé Královi. V Rudolticích  manželé Tomanovi a Dvořákovi. Ve Vílově
manželé Sušických a Valečkovi. Ve Slavíkovicích  manželé Nádraských,  Matoušovi a man-
želé Burešovi.

Všichni vyhodnocení obdrželi fotografii svého domu a poukázku na nákup zboží v zahradnictví
pana Vavřince. Po vyhlášení výsledků následovala volná zábava, kde k tanci a poslechu hrála
dechová hudba Veselá šestka.                                      Jaroslav Šlachta, starosta Obce Černíkov

Vyhodnocení soutěže úpravy rodinných domů a jejich okolí

Pouť do loučimského kostela

Bezdrátový rozhlas 

Bezdrátový místní rozhlas nahradil staré zaří-
zení. Občané Pocinovic mohli místní rozhlas
slyšet již v roce 1942. Nový rozhlas budou
moci občané poslouchat ze třinácti venkovních
přijímačů, na kterých bude umístěno 31 repro-
duktorů. Nový rozhlas bude mít možnost napo-
jení na varovný a informační systém obyvatel-
stva složek integrovaného záchranného systé-
mu.                 Václav Svoboda, starosta obce

Mše svaté v loučimském kostele se zúčastnilo více než 130 německých věřících.

V sobotu 10. listopadu navštívili věřící 
z bavorských Nových Kostelů (Neukirchen
beim Heiligen Blut) loučimský kostel
Narození Panny Marie, aby si jako každý rok
připomněli  přenesení milostné sošky P. Marie
v roce 1419 z nepřáteli ohroženého kostela 
v Loučimi do Bavorska. 

Trasu 25 kilometrů dlouhou absolvovalo
celkem 80 členů neukirchenské farnosti pěšky,
dalších 50 přijelo autobusem. Těsně před jed-
nou hodinou odpolední se účastníci procesí
usadili v lavicích loučimského kostela, aby se
zúčastnili mše svaté, celebrované  farářem
poutního kostela v Neukirchenu Georgem
Englmeierem. Význam putování podtrhla i pří-
tomnost zástupce zemského úřadu okresu 

Cham Ediga Hoffmana a starosty Nových
Kostelů Josefa Berlingera.

Na otázku, jak se putovalo v letošním
nevlídném počasí (celý den padal déšť se sně-
hem) odpověděl zubní lékař, dr. Stefan
Neumayer: "Poutí se zúčastňuji každé dva
roky (příští rok bude pouť z Loučimi do
Nových Kostelů, pozn. aut.) a někdy je počasí
slunečné a někdy zase takové jako dneska.
Myslím, že všichni to zvládli dobře, a jsme
rádi, že jsme si připomněli událost, která vlast-
ně dala vzniknout našemu městečku." Po skon-
čení bohoslužby poseděli poutníci v místní res-
tauraci pana Matějky, kde si u pozdního oběda
a českého piva odpočinuli a večer se autobusy
vrátili domů.                                    Z. Huspek
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Před třiceti lety našly vedle klasických tanců
uplatnění i tehdy populární diskotance, 
v posledních letech zažívají boom spíše tance
latinsko-americké. Jedno ale jistě mají společ-
né taneční hodiny před 30-lety i dnes - radost
z pohybu v doprovodu hudby. 

To, že kdyňské taneční se staly nejen tradicí,
ale i vyhledávanou a hojně navštěvovanou kul-
turní akcí města, je především zásluhou man-
želů Vostárkových, kteří již řadu let hodiny
tance a společenské výchovy vedou. Za to jim
jistě od nás všech patří veliký dík. 

Nejinak je tomu i letos, opět sálem místní
Sokolovny zaznívají známá slova "hoši, zadej-
te se", po nichž většina zúčastněných bere úto-
kem řadu stojících a netrpělivě čekajících
dívek. Ty letošní taneční se mohou chlubit
opravdu hojnou úcastí, každý týden se na
tanečním parketu sejde téměř stovka mladých
lidí a zdokonaluje se ve svém tanečním umění.
Škoda, že vše hezké - tedy i taneční, jednou
končí. Krásné a jistě i úsmevné vzpomínky
však zůstanou. A protože čas běží stále dál, než
se nadějeme, bude tu opět podzim a sálem opět
zazní to známé "hoši, zadejte se"……  

Vlasta Kůtová

Zaklínadlo: Hoši, zadejte se...

(použito z kroniky obce) 
První písemná zmínka o obci pochází z roku

1379. V této době je obec majetkem několika
držitelů. V berních listinách Plzeňského kraje
nalezneme v Dlažově tři zemany - Sezimu,
Heřmana a Vojtěcha. Rod ani příjmení nebylo
uvedeno.

Až po roce 1410 se Dlažov stal majetkem
pána na Klenové, Přibíka z Klenového. Za
jeho vlády museli obec opustit  Němci, kteří
tam žili. Důsledkem jejich nuceného odchodu
je pak roku 1426 vypálení Dlažova od němec-
kého vojska.

Tkalcovství v Dlažově - Dlažov byl země-
dělskou lokalitou. Ke konci 18. století 
v Dlažově a jeho okolí došlo k rozmachu tkal-
covství. Roku 1785 byla v Dlažově zřízena
filiálka fabriky (přádelny) a v ní byli zaměst-
náni 4 mistři a pracovalo se nepřetržitě na 43
stavech. Bylo to v době, kdy byl vlastníkem
dlažovského statku Karel Nigroni z Risen-
bachu.

Farnost - V Dlažově stávala kaple zasvě-
cená Panně Marii. Původní podoba je zacho-
vána ve zdivu lodi nynějšího kostela sv.
Antonína Paduánského. Roku 1849 byla ke
kostelu přistavěna věž. V současné době by
kostel potřeboval celkovou opravu. Je majet-
kem Římskokatolické farnosti v Klatovech,
která nemá finanční prostředky na jeho opra-
vu.

Školství -  Roku 1790 byla v Dlažově zříze-
na první škola. Jejím patronem byl rytíř
František z Persnerů. V roce 1838 vyvíjela
škola čilou činnost - pěstovalo se štěpařství 
a kostelní zpěv. A to proto, že se v těchto 
oborech hlavně angažoval dlažovský kněz 
P. František Slavíček, který byl znalcem stro-
moví a miloval hudbu. Dalším známým kně-
zem  byl František Kocián, který byl jedním 
z prvních bojovníků za vybudování nové soci-
alistické vesnice a daroval  zemědělskému
družstvu 20 000,- Kč. 

Kulturní život v obci byl bohatý. Místní
jednota měla velmi dobrý ochotnický kroužek,
který hrával 4 x do roka. Návštěva jejich před-
staveních byla velká. Do Dlažova dojíždělo
Krajské putovní kino a Oblastní divadlo 
z Klatov. V zimních měsících zájmové organi-
zace pořádaly plesy. Bylo to 5 až 7 plesů za
sezónu. Na tuto kulturní činnost chce obec
navázat a proto jmenovala kulturní komisi. 
O kultuře v Dlažově určitě uslyšíte, protože
nová kulturní komise má hodně plánů.

Petr Kodeš, starosta obce

Dobrovolní hasiči z Pocinovic uskutečnili 
2. listopadu taktické cvičení, které mělo prově-
řit žáky a učitele ZŠ a MŠ, jak umí používat 
v případě požáru únikové východy. Hasiči pro-
story zakouřili dýmem, který se používá 
v divadle. Na chodbách školy nebylo vidět
"ani na krok", ale žáci se svými učitelkami

Kouř a dým v základní škole

Taneční - pro mnohé z nás milá a příjemná
vzpomínka, pro pár jedinců, kterým sudičky
nenadělily pohybové nadání a přesto je rodiče
donutili do tanečních chodit, možná i noční
můra. K podzimu a předvánočnímu času ve
Kdyni už ale neodmyslitelně patří řadu let.

IIII nnnn ffff oooo rrrr mmmm aaaa cccc eeee   oooo   zzzz mmmm ěěěě nnnn ěěěě   úúúú řřřř eeee dddd nnnn íííí cccc hhhh   hhhh oooo dddd iiii nnnn
FFFF iiii nnnn aaaa nnnn čččč nnnn íííí hhhh oooo   úúúú řřřř aaaa dddd uuuu   vvvv   DDDD oooo mmmm aaaa žžžž llll iiii cccc íííí cccc hhhh

S účinností od 1. ledna 2008 bude zajišťován provoz na Pracovišti ve Kdyni pouze 
v úřední dny, tj. v pondělí a ve středu, vždy od 8.00 hodin do 17.00 hodin.

Pro období zvýšeného provozu  např.  období podávání daňových přiznání, bude 
v případě   potřeby provozní doba opět rozšířena, o čemž by byla veřenost odpovídajícím
způsobem  informována. 

MMMM ěěěě ssss tttt ssss kkkk ýýýý   úúúú řřřř aaaa dddd   vvvv eeee   KKKK dddd yyyy nnnn iiii
dd áá vv áá   nn aa   vv ěě dd oo mm íí   oo bb čč aa nn ůůmm
Na celém území města jsou rozmístěny
odpadkové koše, u nichž najdete speciál-
ní sáčky určené pro sběr psích výkalů.
Radnice doufá, že toto opatření najde
ohlas u majitelů zvířat a přispěje k čisté-
mu vzhledu města.

našli únikové východy a disciplinovaně opus-
tili školu. Hasiči ve škole zasahovali v dýcha-
cích přístrojích a s patřičnou technikou. Po
skončení taktického cvičení hasiči venku před
školou provedli ukázku své techniky. Setkání
hasičů s dětmi ze základní a mateřské školy
bylo tento rok již třetí v pořadí.                 (vs)
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Obec Pocinovice vybírá obecní znak 
a vlajku? Obecní úřad nechal vypracovat
návrh znaku a vlajky. Provedl ho heraldik
Miroslav J.V. Pavlů. Jsou navrženy čtyři
druhy v osmi barevných provedeních. Aby
se všichni občané mohli podílet na výběru
symbolů, byla vypsána anketa, kde se může
každý vyjádřit a vybrat si znak i vlajku podle
svého uvážení. Kompozice návrhu obecního
symbolu představují poutní místo Dobrá
Voda, které symbolizuje Mariánská lilie,
chodská obec patřící v roce 1360 k chodské-
mu hradu, kterou představují  dva zkřížené
čakany, kostel sv. Anny, který reprezentují tři
granátová jablka jako časté označení světice
sv. Anny, potok Andělice jako bílé vlnité
břevno a vrch Sínov, nyní Pohoří, v podobě
žlutého pahorku. Modrá barva je tradiční
barvou mariánskou. K návrhu znaku a vlajky
se budou také vyjadřovat žáci základní školy.

Poslední říjnovou sobotu se objevili na
obloze za Kolovčí draci? Samozřejmě, že
jen papíroví. Oddíl rekreačního sportu TJ
Slavoj Koloveč pořádal tradiční drakiádu,
které se i přes nepříznivé počasí zůčastnilo
přes padesát dětí s rodiči. Každý účastník se
pochlubil svým  favoritem, nejvíce děti obdi-
vovaly draky doma vyrobené a nejvýše na
obloze. Své umění pak předvedl modelář se
svým dálkově ovládaným letadlem. Setkání
pokračovalo opékáním buřtů u přírodního
koupaliště. Děti byly za svoji snahu a vytrva-
lost, se kterou učily své draky létat, odměně-
ny sladkostmi. Všichni se shodli na tom, že
strávili hezké odpoledne a odcházeli domů 
s předsevzetím, že příští rok budou Ti jejich
draci ještě lepší.

Na Hájku se v říjnu konal 2. ročník
Prakyády? A v listopadu drakyáda? Obě
akce, které pořádá Klondayk, byly úspěšné
jak účastí, tak i co se zábavy týče. Všichni
byli spokojeni a nikdo neodešel s prázdnou. 

Velkolepá diskotéková show se 17. listo-
padu konala v kulturním domě v Dobří-
kově?  Pro své rodiče ji připravily místní
děti. O zábavu a plno soutěží se postarala
parta vedoucích z 1. běhu LPT Plichtice.
Tancovat a zasoutěžit přišlo okolo 40 dětí 
i plno dospěláků, kteří si vzpomněli na mladá
léta, když chodili na okolní diskotéky a zába-
vy. Šlo jim to náramně, leckteří mladí jim
mohli jejich taneční kreace tiše závidět. Pro
děti bylo připraveno spoustu odměn a občer-
stvení. Podle ohlasů se všem přítomným dis-
kotéka líbila. 

Připravované pozemkové úpravy St.
Klíčova doznají změny? Zastupitelé Mrá-
kova navrhli doplnit plán o trasu obchvatu
St. Klíčova, a to z místa křižovatky u velko-
kapacitního kravína kolem objektů ZOD
Mrákov východní stranou kolem St. Klíčova.
Navazovat bude na silnici Mrákov - Kout na
Šumavě ze místní čistírnou odpadních vod 
a dále na obchvat Mrákova.

Víte, že...Víte, že...

V září letošního roku jsme měli možnost
navštívit Kdyni a strávit pár dní s Vámi. Jsme
holky a kluci, kteří mají stejné starosti, radosti
jako vy a možná ještě trochu jiné, ale to nic
nemění na tom, že chceme poznávat, žít, rado-
vat se, smutnit… 

Naším domovem je Domov pro osoby se
zdravotním postižením v Bystřici nad Úhla-
vou. Jednou z mnoha snah tohoto zařízení je
přiblížit nám jako klientům s mentálním posti-
žením běžný život a přiměřeně k našim schop-
nostem posilovat nejen naše sociální začleně-
ní. K realizaci těchto cílů nám velmi dobře
posloužila Interchata ve Kdyni. Naše skupina
10 lidí - pěti holek a pěti kluků  v rozmezí
lehké až středně těžké mentální retardace,
věku kolem 30 let si mohla v praxi vyzkoušet
běžný život. Takový, jaký bychom žili v nor-
mální rodině, s nímž  se však setkat nemůže-
me, neboť naše zdravotní možnosti a podmín-
ky našeho domova to v plné míře neumožňují. 

Útulné zázemí chaty nám napomohlo vytvo-
řit si to správné vlastní soukromí s volbou spo-
lubydlícího partnera či kamaráda. Jedním 
z našich největších zážitků byla nutnost posta-
rat se samostatně o naše stravování. Čtyřdenní

Co jsme u vás zažili

Bystřičtí ve kdyňském muzeu.

program byl poměrně nabitý. Dopoledne nám
zabrala příprava snídaně a oběda, do které
jsme se zapojili všichni s instruktáží a případ-
nou názornou ukázkou našeho doprovodu.
Největší radost nám všem udělala příprava
pizzy - od kynutého těsta po samotné upečení
ve dvojicích. V kuchyni jsme narazili i na další
problém - rozklepávání vajíček a krájení cibu-
le. Nakonec jsme se ale všichni i s touto akti-
vitou úspěšně "poprali" - se slzami v očích a za
všeobecného veselí. Jako velmi zvláštní se
nám jevila skutečnost, že činnosti i vaření je
nutné si předem naplánovat a připravit se na
ně. Například nákup na další den, upečení
řízků na celodenní výlet… zvláště pokud pro-
dejna potravin není v blízkosti a nelze si pro
nákup dojít ráno, by se pak mohlo stát, že
budeme bez jídla! 

Odpoledne jsme trávili prohlídkou města,
návštěvou pěkné expozice Muzea ve Kdyni,
nákupy a vůbec. Z místní nabídky společen-
ských zařízení jsme ještě využili cukrárnu na
náměstí a bowling. Na celodenní výlet jsme
vyrazili do Domažlic - každý s vlastnoručně
vyrobeným řízkem a cestovním balíčkem.
Prošli trh a zbytek dne za nepříliš vlídného
počasí jsme strávili v bazénu. Domů jsme se
vraceli vymrzlí a  chlad v chatě  nás přesvěd-
čil, že též o teplo domova se musíme postarat
sami!  Přípravu dřeva, třísek  a zatápění v krbu,
jsme brali z počátku jako dobrodružství, ale na
konci pobytu už jako samozřejmou součást
domácích prací.  Při výčtu aktivit, které chata
nabízí nemůžeme opomenout zahradu s mož-
ností sportovního vyžití a posezení u venkov-
ního krbu. Též poloha chaty v okrajové rekre-
ační oblasti Kdyně, blízkost lesů, letní koupa-
liště, možné cíle výletů ( Koráb, Rýzmberk)
skýtají příležitost k turistickým aktivitám. Ty
nám ovšem tentokrát překazilo počasí. Tak
snad příště... A to není všechno bylo nám 
s Vámi Dito a Zdenko fajn.

Ing. K. Šimková, ředitelka DOZP Bystřice
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Dě t i  patř í  mezi  vážené občany

V hezky upravené zasedací místnosti OÚ ve Všerubech přivítali 22. září sedm nových občánků
narozených v lednu až srpnu tohoto roku. Miminka i jejich rodiče přivítala starostka, děti z místní
ZŠ si připravily krátké vystoupení a poté už si rodiče mohli pohoupat své miminko v kolébce.
Zároveň se zapsali do pamětní knihy, a tím byla po 17 letech obnovena tradice vítání občánků.
Každá maminka si odnesla kytičku a svým novým občánkům věnoval OÚ poukázku na dětské oble-
čení v hodnotě 500,- Kč a „Knížečku o mně“, věnovanou prvnímu roku života dětí.                (rr)

Do každé kolébky dáreček

Sny mnoha maminek o dětském hřišti ve
Staněticích uskutečnila obec Zahořany.
Pracovníci úřadu už zabudovali na vybrané
místo první dětské atrakce, navíc v budoucnu
ještě plánují jejich rozšíření.

Nový elektrický sporák potřebuje
kuchyň v Základní škole v Mrákově.

Zastupitelé Mrákova proto rozhodli na
jeho pořízení uvolnit více než 76 tisíc korun
z rezervního fondu. Ze stejného zdroje pak
budou financovat druhou etapu rekonstruk-
ce sociálních zařízení, na kterou je zapotře-
bí 216 tisíc korun.    

VVVVeeee   SSSSttttaaaannnněěěě tttt iiii cccc íííí cccchhhh.... .... ....

Starosta Ing. Václav Pergl v říjnu přivítal
jedenáct nových občánků, z nichž sedm, tři
děvčátka a čtyři chlapci, se dostavilo se svými
rodiči a prarodiči přímo k slavnostnímu aktu.
Starosta ve svém projevu zdůraznil, že naroze-
ní dětí je významným okamžikem pro obec
Koloveč a zárukou její budoucí existence.
Vyjádřil přání, aby děti prožily v obci krásné
dětství, aby si vytvořily k obci pevné celoži-
votní pouto a aby se staly těmi správnými
„Kolofanty“. 

Program zpestřily pásmem básní a písní děti
z mateřské školy Koloveč, doprovázené učitel-
kou Janou Součkovou a ředitelkou Helenou
Moudrou. Při podpisu rodičů do pamětní
knihy, kdy maminky převzaly od starosty kvě-
tinu a děti prostřednictvím tatínků knihu
„České pohádky“ od Boženy Němcové s věno-
váním, si všechny nové občánky pochovala
místostarostka obce Jana Peclová.

Následovalo focení občánků s rodiči. Bude
vyhotoveno fotoalbum a CD, které věnuje
obec občánkům na památku.                       (jp)

Rodí se kolofantská jedenáctka

Vítání občánků je jednou z tradičních akcí pořádaných Obecním úřadem v Kolovči.

Letos na podzim zajistila obec Pocinovice
dovybavení dětského hřiště hracím zařízením.
Jsou zde houpačky, skluzavka, pískoviště,
hrazdy, kolotoč, pružinové houpadlo a lavičky.
V příštím roce přibyde kryté posezení. 

V Pocinovicích...

Vážení spoluobčané a obyvatelé
Sdružení obcí Kdyňska, 

dovolte mi, abych Vám všem popřál jménem
obce Pocinovice příjemné prožití svátků
vánočních, jakož i hodně zdraví, štěstí, osobní
pohody a vzájemné úcty v blížícím se roce
2008, aby i v roce 2008 byly Pocinovice obcí,
kde se nám všem dobře žije.              

Václav Svoboda,  starosta obce

čtěte: www.kdynsko.cz,
www.vwv.cz
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Tak jako letos na jaře jsme uskutečnili také
na podzim, 6. října, pěší výlet za poznáním
nejbližšího okolí. Tentokráte naše cesta vedla
přes Ruchomperk - Starou Ves - Herštejn -
Rýzmberk - Podzámčí. Protože ještě byla hou-
bařská sezóna, účastníci výletu nacházeli
mnoho druhů hub, které odborně určil a popsal
místní  mykolog  pan ing. Macúch. 

Na rozcestí u Korábu jsme se sešli s panem
Milanem Brychem, členem KČT ve Kdyni,
který podal účastníkům zasvěcený výklad o
historii i současnosti kraje, jímž jsme prochá-

Za humny Černíkova

Štědrý den je v dohledu.  Kdekdo bude dávat
kdekomu dárky. Obchodní řetězce nás masíru-
jí, protože bez nákupu právě u nich snad  letoš-
ní vánoce nemůžete ani přežít. Děti se nemo-
hou dočkat a čas po obědě, čtyřiadvacátého, je
k nepřežití. A doma je potřeba ještě zařídit
takových věcí. Ideální čas pro nasazení
náhradních variant k překonání nepřekonatel-
ného. 

A tak kromě obligátních procházek nasazo-
valo kdyňské kino odpoledne pohádku, a díky
PVK Computers Václava Kladivy, který to
takzvaně "zatáhl", se hrálo zdarma - jako
vánoční dárek. Zájem byl obrovský. V sále pro
260 lidí byly odhadem tak čtyři stovky, nedalo
se dýchat  a část návštěvníků snad ani nevidě-
la. Rozhodli jsme proto, že příští rok pustíme
do sálu pouze tolik lidí, kolik je sedadel (exis-
tují také požární a bezpečnostní předpisy, že).
Se zlou jsme se potázali. Přece když je něco
zadarmo, tak já to musím dostat taky. Štědro-
odpolední výčitky, nadávky a výhrůžky byly
výživné. Podlehli jsme nátlaku a příští roky se
hrálo opět pro dav, který nechtěl uznat ani
minimální slušnost, dokonce se vzpouzel i
onomu kouzlu vánoc. Inu, když je něco zadar-
mo...

Čas vánoční, čas pohody

Ti, co měli v okolí Domažlic špatný signál
sítě Telefónica O2, už určitě zaznamenali
změnu.Ve Staněticích byl dokončen a spuštěn
od poloviny října nový vysílač (na obrázku).

A tak na místo jedné nebo dvou čárek sig-
nálu je jich ve Staněticích a okolí plný počet.
Zato majitelé mobilů, kteří využívají služeb
operátorů T- Mobile a Telefónica 02 v okolí
kopce nad Starým Klíčovem se lepšího signá-
lu letos už nedočkají. Operátoři se dohodli, že
budou zesilovač využívat společně a předpo-
kládají zahájení stavby komunikačního stožáru
příští rok na jaře.          (sh)

Na plný signál 

zeli. Současně nás pozval na Rýzmberk, který
je v jejich vlastnictví. 

Z věže jsme se rozhlédli do okolí, i když
viditelnost nebyla velká. Výlet jsme ukončili
krátkým posezením v hospůdce na Podzámčí.
Zdařilému výletu napomohlo i krásné podzim-
ní počasí. Chtěl bych poděkovat organizátor-
kám výletu paní Najnarové a paní Sedláčkové,
samozřejmě i našemu průvodci, panu
Brychovi, a zároveň bych chtěl všechny
pozvat na výlet, který připravujeme již na příš-
tí jaro.                    Jaroslav Šlachta, starosta

PP oo dd ěě kk oo vv áá nn íí
Obecní úřad a zastupitelstvo Chodské Lhoty děkují spoluobčanům za vynikající spo-
lupráci v roce 2007 a do roku 2008 přejí hlavně hodně štěstí, zdraví a spokojenosti - jak
v životě soukromém, tak veřejném. 
Zasedání zastupitelstva obecního úřadu se uskuteční 14. 12. 2007 v 17.00 hod.

Až vloni nás napadla (mysleli jsme si) geni-
ální myšlenka. Zahrajeme dvě představení! 
A bude klid! První představení bylo v pohodě,
dokonce i kouzlo Vánoc nahlédlo. Ale ouha!
Během tohoto představení se začalo plnit před-
sálí kina k prasknutí, opravdu, jako když je
něco zadarmo. Když se otevřely dveře do sálu
ke druhému vánočnímu dárku, nastala apoka-
lypsa. Dav zuřivých a nenávistných bytostí
smetl všechno, co mu stálo v cestě. Vánoční
šílenství!  Otec s děckem v náručí pěstí uzem-
nil šestnáctiletého kluka, po kterém se ten dav
plný vánoční pohody a pokory prošel. Tenkrát
kouzlo Vánoc hořce zaplakalo.

Letos nás opět napadla (víme to) geniální
myšlenka. Chcete zažít opravdové kouzlo 
a pohodu Vánoc? Se vším, co k tomu patří? 
S mírem v duši, laskavým slovem pro druhé 
a dobrým pocitem z toho, že někomu uděláte
radost? Ano? Potom právě vy přijďte na
vánoční promítání. Ovšem peníze s sebou. Od
letošního roku už hrajeme za vstupné jako
každý jiný den. 

A proč víme,  že se letos opět dostaví kouzlo
Vánoc?  Protože už to nebude zadarmo  a při-
jdou jen ti, kteří přijít chtějí. Přejeme vám
hezké Vánoce.                             V. Polák, MKS

V těchto dnech dokončuje odborná firma
výsadbu okrasné zeleně v obci. Původním
záměrem obce bylo provést nezbytnou výsad-
bu několika stromů  pouze na náměstí, jako
náhradu za původní vzrostlé smrky, které bylo
nutné pokácet v souvislosti s prosincovým
orkánem. 

Nakonec bylo rozhodnuto o radikálnější,
rozsáhlejší  a koncepčnější obnově zeleně 
s cílem zvelebit,  esteticky sladit  a zkrášlit
dominantní místa a veřejná prostranství v obci
jak pro občany, tak pro turisty, kteří v poslední
době tuto obec hojně navštěvují. 

Obec získala pro realizaci svého záměru
dotaci od Plzeňského kraje ve výši 200 000,- Kč
a sama přispěla částkou 160 000,- Kč. Nové
výsadbě, ale muselo ustoupit deset původních
lip, řezaných tzv. „na babku“. 

Místo nich bylo systematicky po obci vysá-
zeno cca 40 kultivarů okrasných stromů,
zejména jabloní, javorů, několik třešní a plata-
nů. Současně byly vybrané plochy osázeny
okrasnými keři a květinami tak, aby obec byla
od jara až do podzimu rozkvetlá. Doufám, že
se provedená výsadba bude občanům Kolovče
a jeho návštěvníkům líbit a že splní naše oče-
kávání a zkrášlí a zviditelní naši obec.  

Ing. V. Pergl,) starosta obce Koloveč

Koloveč - od jara 
až do podzimu rozkvetlá
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V neděli 16. září se po vesnicích zahořan-
ského obvodu rozezněl požární poplach, který
svolával zásahové jednotky požárních druž-
stev k prověřovacímu cvičení. 

Do poslední chvíle utajovaným místem
zásahu byla novozástavba v obci Oprechtice.
Cílem bylo zajistit způsob vyhlášení popla-
chu, ověření dojezdu jednotlivých sborů,
jejich součinnost a v neposlední řadě i prově-
ření  techniky. Celé cvičení  organizoval sta-
rosta obce Václav Řehák, který také hodnotil
kladně, až na malé nedostatky, všechny sbory.
Ocenil přípravu, poděkoval všem za účast 
a aktivitu během  roku.                           (ou)

Požární poplach

Ke 130. výročí narození Jana Paroubka při-
pravilo kdyňské IC ve spolupráci s firmou
AgAkcent v listopadu přednášku  Jana Haase.
Posluchači ji ocenili. A tak si významného regi-
onálního umělce připomeňme i my. 

JAN PAROUBEK 
17. května 1877 - 28. srpna 1962

Narodil se v Bezděkově u Klatov. Otec Josef byl
zaměstnán jako bednářský mistr a matka Anna,
rozená Sládková, se starala o domácnost. Rok po
narození syna se rodina přestěhovala do Domažlic,
odkud pocházel otec. Stal se bednářským mistrem
v domažlickém pivovaru.

Po základní škole Jan nastoupil ke studiu
domažlického gymnázia. Zde zdárně roku 1896
odmaturoval. V tomto roce jej zastihla krutá rána
osudu, zemřel otec ve věku 44 let. Protože rodina
byla nezámožná, musela matka živit sebe i syna
příležitostnými pracemi. Tak začal studovat na uči-
telském ústavu v Praze, kde ukončil studia v roce
1897. V této době obdržel stipendium na Akademii
výtvarných umění v Praze od Josefa Hlávky. Jan
Paroubek se měl stát prvním podporovaným stu-
dentem. Jan lákavé nabídky nevyužil a nastoupil
učitelskou dráhu.

Úplně prvním zatavením nepřetržité pedagogic-
ké činnosti  byla Úboč na Domažlicku, Kout na
Šumavě, Kdyně a Domažlice. V životě Jana
Paroubka má značný význam kdyňský pobyt. Zde
uskutečnil výstavu soch a kreseb Františku

Co se událo v infocentru
Bílkovi. Spřátelil se s předním českým historikem
umění profesorem Žákavcem. 

Ve Kdyni působil jako jednatel Sdružení spolků
a korporací, vedl ženský pěvecký sbor, byl také
jednatelem čítárny. Hrál jako violoncellista 
v kdyňském kvartetu. V roce 1910 se také setkává
s Aloisem Kalvodou. Alois Kalvoda, přední kraji-
nář té doby, se obrátil písemně na Jana Paroubka 
s prosbou o zajištění ubytování pro dvě osoby. Jan
Paroubek vyhověl a doprovázel Kalvodu na Koráb,
kde umělec začal malovat známé panorama. 
V současné době je obraz majetkem Muzea

Chodska zapůjčený městu Kdyně, kde zdobí repre-
zentační prostory bývalé synagogy.

V roce 1911 odešel do Domažlic, kde pokračo-
val v započaté pedagogické činnosti.Od roku 1917
se datuje skutečné přátelství s předním českým
grafikem a sochařem Františkem Bílkem. Jak jsem
uvedl, znali se dříve. Do Domažlic přivedla Bílka
realizace náhrobků na místním hřbitově, zároveň
přivedl Jana Paroubka ke dřevorytu a grafice
vůbec. Umělec se zabýval takřka všemi výtvarný-
mi technikami výtvarného umění. Zvláštní 
a mimořádnou kategorií je však grafika. Jan
Paroubek vytvořil 110 listů dřevorytů, 30 linorytů,
46 čárkových leptů, 27 měkkých rytů, 18 akvatint
a 13 barevných akvatint, 4 mezzotinty, 32 suchých
jehel. Další kapitolou bylo 127 ex libris, 34 novo-
ročenky apod. Cenné jsou jeho ilustrace  pohádek
Jana. F. Hrušky Princ Jáchcivíc, Královna Přadlena
a čtvrtý díl knihy Na hyjtě. V roce 1926  vychází
první autorská kniha Starobylé město Domažlice 
s textem a 24 kresbami a o devět let později byla
vydána Městským muzeem v Domažlicích kniha
Zasněžené Domažlice s dvaceti akvatintami. Autor
vydal ještě v roce 1941 vzpomínky na spolužáka
domažlického gymnázia filozofa Ladislava Klímu
s názvem Juvenilie L. Klímy.

Jak je z předchozího výčtu patrné, výtvarná 
a kulturní práce umělce je ohromná, ve své době
nezastupitelná. Přes to, že to byl vlastně autodi-
dakt, řadí se na umělecké scéně našeho regionu 
k takovým osobnostem, jako byli bratři Špillarové,
Jan Šebek apod. Životní pouť Jana Paroubka 
se uzavřela 28. srpna roku 1962. Václav Sika  

Cvičení organizoval starosta Václav Řehák
(vpravo).



Vánoční bohoslužbyVánoční bohoslužby
24. 12.    Kdyně 24. 00

Kout n. Š        22. 30 
Loučim           22. 30
Pocinovice      21. 00

25. 12. Kdyně              9. 15
Kout n. Š          8. 00            
Loučim           10. 30         
Pocinovice        9. 15             

26. 12     Kdyně 9. 15
Kout n. Š          8. 00
Loučim           10. 30
Pocinovice        9. 15

PROSINEC 2007
1. 12. Koloveč, Rozsvícenecká, 17.00 s pro-

gramem pod vánočním stromem, pořádá OÚ
Koloveč, tel.: 379 494 222

5. 12. - 15. 1. 2008 Kdyně, Výstava ručních
prací Masarykovy základní školy, v synagoze,
otevírací doba ve všední dny 10. 00 - 16.00
hod, více informací na tel.: 379 413 555

5. 12. Hájek, Mikuláš, čert a anděl, na
Hájku bude nadělovat Mikuláš s čerty a andě-
ly. Hodné děti dostanou balíček s překvapením
a pro ty zlobivé si čerti připravují uhlí a bram-
bory. Těšíme se na Vás všechny a doufáme, že
si letos spolu opět užijeme hodně legrace.
Informace OÚ Všeruby

5. 12. Chodská Lhota, Mikuláš, čert 
a anděl,  Mikuláš naděluje hodným dětem
dárečky, Pro zlobivé mají čerti připravené uhlí
a brambory. Inofrmace OÚ Chodská Lhota

6. 12. Kdyně, Vernisáž k výstavě formiček
paní Marty Zemanové, 15.00 hod v Muzeu pří-
hraničí, výstava potrvá do 6. 1. 2007, Infor-
mace na tel.: 379 413 555

6. 12. Kdyně, Benefiční koncert, Přijďte se
v předvánočním čase potěšit písněmi dívčího
sboru CANZONETTA, v kině ve Kdyni  od
18.00 hod, pořádá Domov důchodců Kdyně,
více informací na tel.: 379 410 620   

8. 12. Dlažov, Mikulášská nadílka, akce,
kterou pořádá Okrsek SDH  + Obec Dlažov,
Bližší informace o akcích najdete na interneto-
vých stránkách www.dlazov.cz 

12. 12. Kdyně, Ukázka vánočního aranžo-
vání s možností nákupu, Informační centrum,
Květinka Trumf a Voňavý krámek vás srdečně
zvou na ukázky vánočního aranžování s mož-
ností nákupu;  9.00 - 16.00 hod v budově
Muzea příhraničí, tel.: 379 413 555

14. 12. Kdyně, Setkání kdyňských pamětní-
ků, téma kronika, ve 14.30 hod v budově
Muzea příhraničí

14. 12. Kdyně, Vánoční koncert "Dárek
vánoční Daniely Šinkorové", v sále kina ve
Kdyni, vystoupí Daniela Šinkorová, Jan
Urban, vokální duo Fresh, dětský sbor Coro
Piccolo a orchestr Septet plus, pořád MKS
Kdyně, tel.: 379 731 434

15. 12. Pocinovice, Okresní přebor stolního
tenisu, 20. 00 hod. Country Dědows, pořádá TJ
Sokol Pocinovice

16. 12. Hájek, adventní koncert v kostele
Dobrého pastýře, 17. 00 hod. pořádá Marie
Wellnerová

16. 12. Kdyně, Koncert k poctě Ilony
Vilímcové - Sládkové, hrají bratři Vilímcovi,
17.00 hod v synagoze, vstupné 80,- Kč, 
předprodej v Informačním centru Kdyně, 
tel.: 379 413 555 

16. 12. Kout na Šumavě, Adventní koncert,
v neděli od 16.00 hod v kostele sv. Jiří v Koutě
na Šumavě, účinkuje klatovská skupina
ZEBEDEUS, na koncert jsou zváni všichni
občané kouta a okolí, pořádá OÚ Kout na
Šumavě a místní organizace KDU-ČSL

19. 12. Kdyně, Živý Betlém a vánoční jar-
mark, předvedeme ukázky tkaní na stavu, řez-
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bářské práce, korálkové vánoční ozdoby, andě-
líčky z kukuřičného šustí, paličkování, výstava
dřevěných betlémů s možností prodeje každý
všední den 10.00 - 16.00 hod v areálu Muzea
příhraničí

19. 12. Všeruby, Vánoční koncert Mrá-
kovského souboru v kostele sv. Michala ve
Všerubech od 17.00 hod, více informací OÚ
Všeruby

22. 12. Brůdek, Vánoční koncert v kostelí-
ku sv. Václava na Brůdku, od 17.00 hod
Rybova mše v podání členů Západočeského
symfonického orchestru, vice informací OÚ
Všeruby

22. 12. Dlažov, Myslivecký ples,  hraje
hudební skupina Malá muzika Nauše Pepíka.
Čeká Vás bohatá tombola. Bližší informace 
o akcích najdete na internetových stránkách
www.dlazov.cz 

23. 12. Kdyně, Adventní koncert vokálně-
instrumentální skupiny Zebedeus, 19.00 hod 
v synagoze, kontakt IC 379 413 555

26. 12. Kdyně, Vánoční setkání na Korábu,
sraz ve 13.00 hod u Škarmanky, pořádá KČT
Kdyně, tel.: 603 849 157 (Alena Marcelová) 

26. 12. Kdyně, Vánoční koncert skupiny
QUO VADIS, od 19,00 hod, v kostele sv.
Mikuláše, pořádá farní společenství Kdyně,
více informací 379 731 272

26. 12. Slavíkovice, tradiční vánoční kon-
cert v kostele Sv. Josefa ve Slavíkovicích.
Atmosféru vánoc vám zpříjemní klatovská
skupina Zebedeus. Všechny vás srdečně
zveme. Obecní úřad Černíkov

LEDEN 2008
Leden, Chodská Lhota, Šteflovská pětka;

5 km na běžkách - akce dle počasí, bude upřes-
něno na www.kdynsko.cz

10. 1. Kdyně, Vernisáž k výstavě Aradekoru
paní Marie Hynkové, 15.00 hod v budově
Muzea příhraničí, výstava potrvá do 29. 2. 

17. 1. Kdyně, Přednáška o textilních výtvar-
ných technikách a aradekoru, přednášející
Václav Sika a Marie Hynková, pořádá
Informační centrum Kdyně, tel.: 379 413 555

18. 1. Kdyně, Setkání při dechovce, od
18.00 hod se koná tradiční Setkání při dechov-
ce v sále Sokolovny ve Kdyni. K tanci a posle-
chu tentokrát zahrají Plzeňští heligonkáři. 
O svozu autobusem z přilehlých částí města
Kdyně budou občané včas informováni plaká-
ty. Pořádá MÚ Kdyně

20. 1.  Kdyně, Divadlo Pařížanka v sále
místního kina, více informací MKS Kdyně, tel.
379 798 128

26. 1. Kdyně, Herní výstava deskových her,
14.00 - 18.00 hod, výstava, na které si můžete
zahrát různé méně známé deskové a stolní hry.
Pořádá PS Safír Kdyně, místo konání bude
upřesněno na www.safir.pionyr.cz

26. 1. Loučim, Hasičský bál pořádá OÚ
Loučim, více informací na tel.: 379 798 128

26. 1. Chodská Lhota, Hasičský bál hraje
Parohanka, v sále hostince Choda, více infor-
mací na SDH Ch. Lhota tel.: 379 798 286

KKKK IIII NNNN OOOO
PROSINEC

1.               20.00 Mé druhé já
4.-5.           20.00 Vzdáš se a basta!
7.- 8.          20.00 Zbouchnutá
11.            20.00 Hvězdný prach
12.            17.00 Hvězdný prach
15.            20.00 Miss Potter
18.-19.    20.00 Saw 4
21.-22. 20.00 Invaze
24. 14.00 Divoké vlny

LEDEN
2. 20.00 Prokletí domu              

slunečnic
4. - 5. 20.00 Superbad
8. - 9. 20.00 Crash road
11. - 12.      20.00 Beowulf
15. - 16.      20.00 Resident Evil: 

Zánik
18. - 19.     20.00 Zlatý kompas
22. - 23.      20.00 Vášeň a cit
25. - 26.     20.00 Kouzelná romance
28.-29.-30. 20.00 Poslední plavky
29. - 30.     17.00 Pan včelka

Touto cestou bych chtěl poděkovat všem,
kteří se podíleli na velice pěkném průběhu
pouťových slavností v Černíkově, zvláště pak
ochotnickému spolku Černoch, který nastudo-
val a sehrál velice zdařilé představení, které
sklidilo obrovský ohlas. Dále bych chtěl podě-
kovat i organizátorům fotbalového turnaje 
a pořadatelům pouťové taneční zábavy v míst-
ním kulturním domě.             Jaroslav Šlachta

SSSS tttt aaaa rrrr oooo ssss tttt aaaa   dddd ěěěě kkkk uuuu jjjj eeee

PF 2008PF 2008
Příjemné prožití vánočních svátků,

hodně zdraví, štěstí a úspěchů
v novém roce přeje

všem spoluobčanům
J. Šlachta, starosta Obce Černíkov
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Léta páně 29. listopadu 1907, tedy právě
před sto lety, se řídícímu učiteli na Měšťanské
škole ve Kdyni, panu Františku Xaverovi
Procházkovi a jeho ženě Marii narodila budou-
cí učitelka, spisovatelka pohádek a vlastivědná
pracovnice Věra Procházková. Procházkovic
tehdy bydlívali v Komenského ulici v domě
č.p. 157 "u Patků". 

Ve Kdyni chodila do obecné školy v létech
1913 - 1918, dále do Měšťanské školy v létech
1918 - 1922 a následně do Učitelského ústavu
v Plzni v létech 1922 - 1927. Své učitelské
povolání zahájila 27.dubna 1928 v Praze -
Vršovicích. Definitivní učitelkou se stala pak
1.listopadu 1933. Vyučovala především český
jazyk. Prošla řadou škol přes Břevnov, Žižkov,
Vinohrady až Košíře. Své učitelování zakonči-

la ve škole v holešovické Korunovační ulici
29. 11. 1962 odchodem do výslužby.

Přispívala do Lidových novin, Českého
slova i Lidových listů, celkem asi třemi sty
články. V roce 1944 byla vydána u nakladate-
le F. Nováka v Praze její sbírka Chodských
pohádek Čarovný svět a po roce sbírka pohá-
dek Šibalové a chytráci. Do pražského
Etnografického ústavu AV odevzdala přes 500
písní, zapsaných slovem i notací převážně
sebraných z Chodského regionu. Své rukopisy,
tisky i předměty věnovala muzeu Chodska
umístěném v Chodském hradu v Domažlicích.
Spolupracovala i s Národním technickým
muzeem na Letné a jeho pobočce na Inva-
lidovně v Karlíně. 
Často říkávala: „Po celý život jsem v sobě

tajila velkou neuskutečnitelnou touhu pracovat
v muzeu, ošetřovat exponáty, uzavřít s nimi
důvěrné přátelství a obnovovat jejich hasnoucí
krásu.“ Prosazovala i vytvoření muzea ve
Kdyni, což se stalo skutečností až teprve 
v dnešní době.

V roce 1977 natočila v tehdejší Českoslo-
venské televizi režisérka Libuše Koutná
Chodskou pohádku od Věry Procházkové - Vo
Brikitě, kde si zahráli i Ladislav Pešek 
a Václav Voska. Pohádka se vyprávěla v chod-
ském nářečí. Byla iniciátorkou a následně 
i mezi zakládajícími členy sdružení „Setkání
rodáků a přátel Kdyně a okolí“ v Praze. První
z těchto srazů se konal 18. října 1975 
v Belvederu na Letné. Časem se vytvořila
pěkná tradice setkávání bývalých kdyňských
občanů, žijících mimo své rodné město.

Pořádalo se 3x až 4x do roka a rozesílalo se až
200 pozvánek. Během času se vystřídala řada
předsedů. Prvním z nich byl Karel Funk. Pak
po delší dobu vykonával tuto funkci Karel
Engel a ke konci JUDr. Jaroslav Bufka 
a Miroslav Štěpánek. Po jejich úmrtí se 
31. března 1990 v Plzeňském dvoře na Letné
pokusila dlouholetá členka tohoto sdružení
Libuše Pavlíčková (Housarová) obnovit tuto
tradici, ale nepodařilo se zvolit nového předse-
du, ubývali i členové (stáří) a v neposlední
řadě bylo i nedostatek prostředků a tak po 
40. setkání tato tradice zanikla. Během těchto
srazů jsem se osobně setkával s velice zajíma-
vými lidmi z našeho městečka, např. s Kristý-
nou Peerovou, s panem Götzem, pilníkářem 
a v neposlední řadě i s neteří prof. Žákavce
profesorkou francouštiny paní Žákavcovou,
bydlící v Karlíně.

Ale zpět k naší rodačce: Po celou dobu na
svůj rodný kraj nezapomněla. Jezdila pravidel-
ně v létě na „letní byt“ do Kouta na Šumavě 
a do sklonku života stále sepisovala různé záz-
namy od lidí, jak se co dělá a zajímala se o veš-
keré dění. Její život se uzavřel 10. dubna 1985
ve věku 79 let v nemocnici Na Františku 
v Praze. Odpočívá spolu se svými rodiči na
hřbitově v Koutě na Šumavě.

Až tedy uslyšíte v nedělní pohádce na stani-
ci Praha Českého rozhlasu pohádku např.
Babylonská věž nebo princezna Herepetka, tak
je to právě od naší kdyňské rodačky, která
psala a rozdávala radost právě těm nejmenším.

Rudolf Šlajer

Věra Procházková rozdávala radost



nosili řízky, karbanátky, zavařené klobásky.
"My snídáme chleba, máslo, povidla, párky,
vajíčka a půl litru slivovice," vysvětloval
Franta Jílek z Chodské Lhoty. " Když to
VŠECHNO nespořádáme, vyčiní, že nám
nechutná."  

Pokud ve vás nyní vzniká dojem, že jsme
byly nespokojené nebo zoufalé, jste na omylu.
Procházky po kopcích v nádherné přírodě,
pochody, i když se odehrávaly kvůli vytrvalé-
mu dešti v pláštěnkách a s všudypřítomným
bahnem, louky, plné šalvěje a meduňky, ač už
odkvetlé, oblé kopce v okolí, osamělé stromy
v dálce, úhledná políčka, to vše dýchalo jina-
kostí, a tak nikdo neremcal. Svízelné situace
skupinu nejen zocelovaly, ale vyvolávaly také
záchvaty smíchu a neustálá témata hovorů.
Někteří bojovali s rozhoupaným žaludkem po

zabijačce, jiní po kořal-
ce, druzí s pocitem týden
nemytých částí těla. Ale
ve všech pomalu narůstal
pocit smíření, splynutí 
s přírodou, začínali se
zdravit s míjejícími psy,
koňmi, krávami. Spo-
lečně s nimi jsme se
potulovali po nekoneč-
ných, zelených pláních a
téměř nedýchali, když
slunce osvítilo lesnaté
kopce v nevídaných pod-
zimních barvách. A i
když jsme leckdy hudra-
li, čím dál více jsme cíti-
li, jak jsou naše problé-
my nicotné. Obyvatelé
vesnice, potomci zápa-
dočechů, museli proká-
zat neskonalou odvahu,
vůli i pracovitost, aby si
v Rumunsku našli místo
na slunci, místo v pěti
českých vesnicích s čes-

kými školami a kulturou. Je téměř nepředsta-
vitelné, kolik energie museli vložit do uhájení
svébytnosti. Dojímal nás upravený hřbitov,
osudy předků, kteří rukama obdělávali kame-
nitou, suchou půdu, jediný zdroj obživy. 

Bezprostřednost našich domácích vyvážila
počáteční nesoulad ve stravování. Naučily
jsme se říct přesně o to, co chceme. Vařená
vejce, chléb, máslo, vynikající domácí sýr a
šípkovou marmeládu. A pak zas celá výprava
žadonila o naše svačiny. Panímáma nám vše
ráda dala, celá spokojená, že nám konečně
chutná.  Pochopily jsme i další rozpor: my
nechtěly obtěžovat a snažily jsme se pobývat
ve společné kuchyni co nejméně, oni zas byli
zklamaní, že jim neposkytujeme očekávané
rozptýlení. "Táčky" se sousedy pod lípou tam
totiž ještě pořád patří k nejčastějšímu vyplnění
volného času. 

Osm set obyvatel  Svaté Heleny je rozděle-
no na katolíky a baptisty v poměru zhruba 2:1.
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Jak se žije našim krajanům na rumunském venkově

O tři státní hranice od své vlasti dál a pře-
sto zase doma. To zažijete, když navštívíte
Rumunsko, oblast Banát.  Spolu se čtyřicít-
kou spolupracovníků se tam vypravila také
společnost AgAkcent. Služby města Kdyně
zajistily dopravu, průvodcovství se ujala
nadace Člověk v tísni. Cílem byla česká
oblast s pěti vesnicemi a zhruba třemi tisíci
obyvateli.  

Následující vyprávění je pouze osobními
postřehem, dojmem a snad i poučením. V mno-
hém se může rozcházet, není oficiální ani
úplné. To by vyžadovalo daleko větší prostor,
zkušenost a odstup. 

Autobus náhle zastavil. Následovalo strmé
stoupání po úzkých a klikatých cestičkách, a
tak se v podstatě nikdo z cestujících nedivil.
Jízdě po kamenité cestě bránily nejen větve,
ale i pařezy. Všichni
vystoupili, šikovní řidiči
zapeklitou situaci zvlád-
li a v cestě do Svaté
Heleny se mohlo šne-
čím tempem pokračo-
vat. Bylo nevlídně,
pršelo a krásné výhledy
na Dunaj se v mlze daly
pouze tušit. Podél cesty
se objevovaly rozpadlé
domky s malými okén-
ky, které držela pohro-
madě snad jen lepenka.
V instrukcích se psalo,
že ve Svaté Heleně
chybí vodovod i kanali-
zace. Ovšem na každém
kozím chlívku se hrdě
tyčil satelit. Přibývalo i
romantických, uprave-
ných obydlí, ke kterým
však vedla stezka lemo-
vaná pet lahvemi a ige-
litovými taškami. 

"To je místo veřejné-
ho osvětlení, aby trefili i v noci a nespadli ze
srázu,"  vysvětloval si tento stav jeden z pasa-
žérů. Že je tento názor bláhový, bylo jasné z
pohledu na planiny před Dunajem, kde zákou-
tí s odpadky rozebíral a roznášel vítr. 

"Ve Svaté Heleně už smaží řízky a těší se na
nás," sliboval průvodce z nadace. Po dvaceti-
čtyřhodinové cestě ho mohli všichni jen ubez-
pečit, že těšení je oboustranné. Autobus koneč-
ně dorazil na malebnou náves, lidé za silného
deště vytahali svá zavazadla do rozlehlé stodo-
ly, kde čekal zástup panímám, aby si dvojice
turistů rozebral a odvedl do svých domovů.
Někteří pak možná dostali slíbené řízky. Jiní,
například my, vůbec nic. Nikdo nás totiž neče-
kal. Příchozích patrně bylo více, než průvodce
nahlásil. Sváteční pokoj byl studený, ale naše
vlídná panímáma začala ihned zatápět do
kachláků. Avšak její iniciativa si vyžádala
mraky kouře, a tak, když moje spolubydlící
Marta Vojtíková odběhla, už mě v pokoji téměř

nenašla. Při překotném větrání jsme oknem
spatřily zmoklou skupinku našich kolegyň,
Dáši Bauerové a Anušky Kuželkové, v dopro-
vodu bělského starosty Libora Picky, který v
každé ruce, na zádech a snad i na hlavě táhl
jejich kolečkové kufry. Jeho galantnost byla
pochopitelná. Na blátě a kamenech se mobilní
zavazadla stala zcela nefunkčními. Běhali od
stavení ke stavení, až našli krojovanou ženu,
která si je odvedla od konzumu. Že ani je
nikdo nečeká, bylo jasné z uvítací řeči pána
domu: "Proboha, vždyť jsi šla jen pro zelí a
vedeš dvě ženský."  

Výprava se rozptýlila po Sv. Heleně a každý
po svém se vyrovnával s novou situací.
Postupně se smiřoval s tím, že elektrický kar-
táček se do hromady hnoje zapojit prostě nedá,
jiný zase s tím, že používat bude koupelnu u

dcery přes půl vsi, no a my s tím, že umytí
rukou po příjezdu bude jediná možná hygiena.
Do podivné vany voda sotva kapala, do umy-
vadélka sice tekla, ale už při prvním vyčištění
zubů přestala odtékat.

Suchý záchod sám o sobě problémem není.
Ovšem, když je plný a ještě se k němu brodíte
mořem bláta, močůvky a jiných výkalů, je to
už trochu potíž. A když k němu navíc vede
lávka v podobě mazem potaženého kmene, je
každé jeho použití statečné. Bohužel naši
odvahu oceňovali pouze slepice a čuník, se
kterými jsme se o toaletu dělily.

I strava se vymykala našim zvyklostem.
Brambory na plotně, bramborové placky,
bramboráky, sladké dolky, slané dolky,  volská
v oka, všechno plavalo v sádle a bylo prováze-
né kořalkou. Při bližším zkoumání po souse-
dech vyšlo najevo, že jsme se pravděpodobně
staly "dětmi chudých rodičů". Zatímco na nás
čekaly všelijaké boršče, ostatní si na výlety

Ze strmého, kamenitého svahu od Sv. Heleny k Dunaji právě dorazili Jiří Jukl, Franta Jílek,
Dáša Bauerová, Sylva Heidlerová, Láďa Drobníček a Libor Picka.

Proti proudu času po proudu Dunaje 
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Najdete zde dva kostely a baptisté, na rozdíl od
katolíků, v něm udržují svůj hudební soubor,
jemuž dominují mandolíny. Podstatnou část
obyvatel českých vesnic dnes tvoří stará 
a střední generace. Mladí lidé, kterým bylo
vráceno české občanství, už žijí a pracují 
v Čechách. Přesto, že v naší kolonii funguje
česká škola, kde se vyučuje v bezchybné
mateřštině, dětí ubývá. Zánik osad byl 
nabíledni. 

Nyní se však naskytla záchrana v podobě
turistického ruchu. Lidé se jezdí dívat na ven-
kov z  19. století, poklidný běh života z jiného
světa hojí rány civilizace, tvrdý život vesniča-
nů, kteří celoročně hospodaří, dává zapome-
nout na naše malichernosti.  "Do obchodu cho-
díme jen zřídka," svěřovali se nám naši domá-
cí. "Všechno máme svoje, moc nepotřebuje-
me." Pamětliví toho, že naše odpadky, jež
nelze spálit či odnést na kompost, zde likvido-
vat neumí, jsme se chystali odvézt si je domů.
Jaké však bylo překvapení, když jsme překva-
pili hospodáře při narovnávání sešlapaných pet
lahví. "Moc je užijeme. Dáváme do nich
mléko při dojení, naléváme do nich kořalku,

střádáme tam vodu," vysvětloval. Naše ochot-
ná panímáma nám omývala zablácené boty,
otevírala okenice a budila na výlety. "My se
strejdou (manžel) jsme tam nikdy nebyli, ale
dcera vyprávěla. Je to ve městě, tak to budete
mít pěkné," odvětila, když jsme se tázali na
120 kilometrů vzdálené lázně. 

Brzy ráno proto zamířila celá výprava auto-
busem Kazaňskou soutěskou podél Dunaje do
Baile Herculane, na první pohled nepříliš
vzdálených lázní. 

Co však na mapě vypadá jako za rohem,
může v Rumunsku být ve skutečnosti vzdáleno
až čtyři hodiny. Kvalita silnice odpovídá jízdě
40 kilometrů za hodinu, což ale zas dává čas
pro opojení nádhernou krajinou. Fascinující
pohled poskytla obrovitá socha dáckého krále
Decebala, který dokázal úspěšně vzdorovat
útokům římských legií. Reliéf vysoký čtyřicet
a široký dvacet metrů navrhl mladý rumunský
sochař Condarcea a jeho realizace se chopili
horolezci. 

Kdysi zřejmě výstavní lázně Baile
Herculane jsou z velké části v dezolátním
stavu.  Oblíbené oddychové místo císaře pána

Františka Josefa zůstalo tak, jak z něho napo-
sledy odjel. Z trosek starých lázeňských domů
občas ještě dýchne původní majestátnost. K
léčebným  koupelím slouží pár betonových
bazénků u řeky. Najdete je po čichu, odhalí je
odér ze sirných pramenů … Ale přece pár
hotelů je již zrekonstruováno, najde se i pizze-
rie. Touha po očistě nás zavedla ke dvěma
betonovým kádím ve svazích za městečkem.
Rumunští občané, při pohledu na plný autobus,
ochotně jednu betonovou nádržku o rozměrech
cca 5 x 6 metrů uvolnili. Ke komfortu musela
stačit primitivní převlékárna, po WC jsme se
pídit odnaučili. Zrovna tak jsme odmítali  pře-
mýšlet, co by ho tak mohlo nahrazovat. Naše
skupina se ponořila do horké, zdravě zapácha-
jící sirné lázně, jejíž naštěstí dost silný pramen
vyvěral ze stráně, aby všelijakým laickým
pospojením vytrvale plnil bazénky. "Podívejte,
růžoví Rumuni," upozorňoval soused, když
rozpaření lidé chvílemi vybíhali do ledové
řeky. Po koupeli jsme se cítili osvěžení, čistí a
šťastní. Neměla na to vliv ani suchá poznámka
spolucestujícího, který se koupele ostýchal:
"Smrdíte ještě víc než předtím," poznamenal
suše. A spokojení jsme už zůstali. 

Poslední dopoledne jsme už jako staroused-
líci posedávali před konzumem,  zdravili koň-
ské povozy, upínali přemýšlivé pohledy ke
stráním, hodnotili život a popíjeli pálenku. A
domů se nám nechtělo. I když totiž s čistým
svědomím každému tuto cestu doporučit nelze,
my se tam vrátit chceme.             

Sylva Heidlerová

V ý z v a
MAS Pošumaví, na jejímž území žijete, připravuje strategický plán, který by měl být

základním dokumentem pro rozvoj daného území. Pokud budeme se svou strategiíí úspěšní,
obdržíme finanční podporu z prostředků evropského programu Leader. Místní akční skupina
pak sama převezme zodpovědnost za rozdělování dotací pro venkov a jejich správné a účel-
né čerpání. 

Základnem úspěchu je partnerství podnikatelů, zemědělců, neziskových organizací, škol,
vzdělávacích institucí, ale i fyzických osob.  Zapojte se tedy i vy, jakýmkoli prostřednictvím,
do plánování vyhledávání námětů a předkládání projektů, které pomohou rozvoji naší 
lokality. Bližší informace naleznete na www.posumavi.jz.cz
kontaktní místo je pro vás v Turistickém informačním centru ve Kdyni.

e-mail: info@agakcent.cz
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Letošní podzim na Kdyňsku

V Černíkově se rozhodli poznávat krásy regionu. Za humna se vydávají
na jaře a na podzim. Letos je podzimní výšlap dovedl na Rýzmberk.

Přednášku Josef Haase ke 130. výročí narození maléře Jana Paroubka
v sále muzea ve Kdyni poslouchali všichni velmi pozorně.

Ani mráz, ani voda, ani bahno ani ........rybářům nevadí. A tak ať vám
všem na Kdyňsku vánoční kapr chutná. 

Premiérová vernisáž expozice černobílých fotografií Jaroslava Touše 
v kdyňském muzeu přivedla desítky hostů. Na snímku  (zleva) Václav
Sika a manželé Svobodovi.

V Pocinovicích vybírají obecní znak 

Kdyňské infocentrum se stává oblíbenou zastávkou turistů putujících po
mezinárodní Svatojakubské cestě. Svoji návštěvu pak dokládají razítkem
města Kdyně v cestovní knížce. A jak je z obrázku patrno, knížek je dost.


